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купгина турлари кенг тар калган. Урганилган флоранинг тоглиуртаосиё флоралари 
билан кариндошлигини тасдикловчи яна битта исбот -  бу Pistacia vera L. мавжудлиги 
х,исобланади. Бу тур популяциясининг х,олати хдкида янги маълумотлар пайдо булди 
[Батошов, 2014].

Айни пайтда урганилган флорага Кизилкум чулининг катта таъсирини кайд 
килиш керак. Бу х,удудда Ephedra strobilacea Bunge тез-тез учрайди, шунингдек катта 
майдонларни Ferula foetida (Bunge) Regel популяцияси эгаллаб, жумладан 
Писталитогнинг сувайиргич кисмигача тар калган. Ушбу сабабга кура, Кукчатог ва унга 
ёндош булган худудларда Cousinia hammadae Juz. тар кал ган л и ги н и кайд килиш 
мумкин.

Хулоса урнида шуни айтиш мумкунки, Жануби-шаркий Кизилкум колдик 
тоглари усимликлар копламининг замонавий х,олати рудерал ва махдллий эврибионт 
турлар сезиларли даражада устуворлик килувчи тог флораценотиплари дериватларидан 
иборат х,исобланади. Phlomis, Phlomoides, Perovskia, Hypogomphia, Crambe, Allium ва 
боища туркумлар таркибидаги бир катор помиролойэлементларининг юкори 
даражадаги фитоценотик фаоллиги кузатилади.
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ANTIBIOTIC RESISTANCE 

Abrorova Maftuna 
Tashkent State Agrarian University

Antibiotics are chemical compounds of biological origin that have a damaging or 
destructive effect on microbes . As we already know, we develop immunity to various 
microbes, and they get used to various pharmaceutical preparations. This condition began to 
be called "antibiotic resistance" - the phenomenon of resistance of a strain of infectious agents 
to the action of one or more antibacterial drugs, a decrease in the sensitivity of a culture of 
microbes to the action of an antibacterial substance.

This is also due to the fact that bacteria are capable of exchanging information 
(intraspecific and interspecific), and rapid reproduction, which contributes to a quick and
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productive reaction to changed adverse environmental conditions. Those organisms that 
mutated in a timely manner in the right direction become antibiotic-resistant and continue to 
live and multiply in the host's body.

In this case, the healing process is delayed, and the disease often turns into a chronic 
form or into a carrier of a microorganism. This is especially dangerous in the case of severe 
infections with damage to vital organs; delay in the initiation of treatment can lead to death.

Let us analyze what leads to antibiotic resistance:
1. Uncontrolled intake of antibacterial drugs;
2. Appointment without specific indications;
3. The use of an antibiotic that is not intended for this type of bacteria, which can lead 

to resistance for other microorganisms;
4. Insufficient intake of the drug (1-3 days) leads to inadequate destruction of bacteria in 

the human body, then the carrier of the cell that is already familiar with the antibiotic taken is 
formed, and next time this drug simply will not work;

5. Use of antibacterial agents in everyday life (soaps, lotions, water filters, floor 
cleaning agents);

6. The use of antibiotics in agriculture.
The main problem is the increase in morbidity and mortality of the population, due to 

the antibiotic resistance of microorganisms. It takes many years to develop new drugs that 
target specific microbes.

The Antimicrobial Stewardship program predicts that by 2050, antibiotic - 
resistant bacteria could kill up to 10 million people a year. Even this year, humanity was 

faced with a pandemic of a new coronavirus infection, when people do not know which 
medicine can help them, and therefore there is a significant increase in the sale of antibacterial 
drugs in pharmacies and purchases by their medical institutions, as well as unreasonable 
prescription and uncontrolled intake of drugs leads to an even more widespread increase 
in antimicrobial resistance.

Antibiotic resistance is a global problem. There is no country that can afford to ignore 
it, and there is no country that can not respond to it. Only simultaneously carried out actions 
to curb the growth of antibiotic resistance in each individual country will be able to give 
positive results all over the world.

To solve the problem of antibiotic resistance you need:
1. Development of local and regional standards for the prevention and treatment of 

hospital and community-acquired infections.
2. Justification of measures to limit the spread of antibiotic resistance in hospital 

settings.
3. Revealing the initial signs of the formation of new mechanisms of stability.
4. Identification of patterns of the global spread of certain determinants of resistance 

and the development of measures to limit it.
5. Implementation of a long-term forecast of the spread of certain resistance 

mechanisms and substantiation of the directions for the development of new antibacterial 
drugs.

6. Creation of educational programs for doctors and pharmacists prescribing AMP.
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Х.Умурзакова1, Ё.Ь^аюмова2 
1Фаргона давлат университета, 
2Фаргона давлат университети

Фаргона водийси худудларида анор агроценозлари асосан тог олди худудларидаги 
адирликлар, лалмикор ерларда ва паст текисликлар, хдмда ах,олининг хусусий 
чорбогларида йулга куйилган. Водийда к;адим-к;адимлардан ах,оли томоркаларида халк; 
селекцияси йули билан яратилган Кдйм, Туятиш, Шириндона, Нордон-аччик; каби 
навлар етиштирилиб келинган. Лекин кейинги йилларда илмий селлеия йули билан 
Узбекистон, Президент,Эртанги каби истик;болли навлар яратилди.

Бу навлар мева доналарининг сифатлилиги дармон дориларга бойлиги билан 
ажралиб туради. Кейинги йилларда турли кимёвий ва биологик кураш чора- 
тадбирларининг кулланилишига карамасдан анорда 30 дан ортик; турдаги 
фитофагларнинг озик;ланиши аник;ланган[1],[2]. Анорнинг мух,им зараркунандаларидан 
мева ургимчак канаси, оддий ургимчак кана, анор шираси, комсток ва анор курти каби 
фитофаг турлар томонидан зарарланиши кузатилмокда.

Оддий ургимчак кана -  Tetranychus urticae Koch ва бог ургимчак канаси 
Schizotetranychus pruni Oudms. анорзорларда хдммахур фитофаг сифатида барг 
япрогининг остида хужайра суюк;лигини суриб яшайди. Улар р ш н и  дарахт 
пустлоклари остида оталанган ургочи фазасида утказади. Бу ургимчак кана боища 
маданий биогеоценозлардаги учраш хусусиятидан фарклирок х,олда х,ар 2 тур 
индивидлари анор баргида аралаш х,олда тар ко к тудалар х,осил кил ад и. Улар барг 
х,ужайра суюклигини суриб баргда к;изгиш дог х,осил к;илади. Об-х,аво к;ургок;чил келган 
йилларда усимликни баргларини к;исман ёки тулик; тукиб юбориши туфайли анорни 
мева доналари майда ва бемаза булиб колади.

Комсток курти -  Pseudococcus Comstocki Kuw.
Ушбу зараркунанданинг эркак ва ургочилари таищи тузилиши буйича кескин 

фаркланади. Ургочиси ясси шаклда булиб, канотсиз, камх,аракат ва ок; мумсимон 
гардишлар билан копланган булади. Эркагида 1 жуфт к;аноти булиб серхдракат, ранги 
кизгиш - жигарранг тусда булади. Улар р ш н и  пустлок; ва тана ёрик;лари орасида, 
анорнинг илдиз бугизида к;ишловчи тухум фазасида утказади. Ургочи зараркунанда 
тухум куйиш пайтида мумсимон ок; гардлар чикдриб тухумларини ураб куяди. Эрта
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